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Ž 34 Ty, kdo úpěli, Hospodin slyšel, ze všech soužení je vysvobodil. 

616 chvalte pána 

Bože a Otče náš,  

Věříme, že nás přijímáš. Že jsme tvoji, tobě patříme. Horší je to s tím, jak my přijímáme tebe. Odpusť, prosíme, že 

bychom stále znovu potřebovali většinu věcí jinak, chtěli bychom jiné bližní a dokonce bychom chtěli, abys dělal, co 

potřebujeme. Prosíme za odpuštění. Na tvoji trpělivost spoléháme. Ze tvé lásky jsme živi. Právě proto, že míváme 

tolik pochybností, právě proto tě nyní budeme chválit ze všech sil. A děkovat ti. Za dary nezasloužené. Za naději 

v Pánu Ježíši Kristu. Za stálou péči a tvoji přítomnost v Duchu svatém. Pane, vzdáváme ti chválu. Amen 

1.Čtení Ex 6, 2-9  Bůh promluvil k Mojžíšovi a ujistil ho: „Já jsem Hospodin. Ukázal jsem se Abrahamovi, Izákovi a 

Jákobovi jako Bůh všemohoucí. Ale své jméno Hospodin jsem jim nedal poznat. Ustavil jsem s nimi také svou 

smlouvu, že jim dám kenaanskou zemi, zemi jejich putování, kde pobývali jako hosté. Rovněž jsem uslyšel sténání 

Izraelců, které si Egypťané podrobili v otroctví, a rozpomenul jsem se na svou smlouvu. Proto řekni Izraelcům: Já 

jsem Hospodin. Vyvedu vás z egyptské roboty, vysvobodím vás z vašeho otroctví a vykoupím vás vztaženou paží a 

velkými soudy.  Vezmu si vás za lid a budu vám Bohem. Poznáte, že já jsem Hospodin, váš Bůh, který vás vyvede z 

egyptské roboty. Dovedu vás do země, kterou jsem přísežně slíbil dát Abrahamovi, Izákovi a Jákobovi. Vám ji dám do 

vlastnictví. Já jsem Hospodin.“ Mojžíš to tak Izraelcům vyhlásil, ale ti nebyli pro malomyslnost a tvrdou otročinu s to 

Mojžíšovi naslouchat. 

NŠ  Věra stoudková; Jozue (ten porazil Jericho) 

443 přijd králi 

2. čtení Fp 2,5-11   

Nechť je mezi vámi takové smýšlení jako v Kristu Ježíši:   Způsobem bytí byl roven Bohu, a přece na své 

rovnosti nelpěl,  nýbrž sám sebe zmařil, vzal na sebe způsob služebníka, stal se jedním z lidí. A v podobě 

člověka   se ponížil, v poslušnosti podstoupil i smrt, a to smrt na kříži.  Proto ho Bůh vyvýšil nade vše a dal mu 

jméno nad každé jméno,  aby se před jménem Ježíšovým sklonilo každé koleno – na nebi, na zemi i pod zemí 

–   a k slávě Boha Otce každý jazyk aby vyznával: Ježíš Kristus jest Pán.  

Minule jsme skončili v textu Exodu nepříliš nadějně – modlitbou Mojžíšovou, vlastně výčitkou, že je všechno stále 

horší a horší a ty, Hospodine, svůj lid stále nevysvobozuješ. Pravda, nezůstali jsme na tom, ale podívejme se, jak 

skončilo čtení z Exodu dnes:  Mojžíš ohlásil lidu slavné ujištění Boží o jeho úmyslu uvést je do svobody a oni nebyli 

pro malomyslnost a tvrdou otročinu s to Mojžíšovi naslouchat. Tupé stádo?  

Možná si vzpomenete na poznámku rabínů, proč že si vyvolil Bůh právě Mojžíše jako zachránce. Nebylo to pro jeho 

jazykovou vybavenost, obeznámenost s prostředím, smysl pro spravedlnost nebo něco podobně důležitého, bylo to 

proto, že byl laskavým pastýřem ovcí. Ještě vám k tomu přidám kouzelnou rabínskou historku, takové dovyprávění 

biblického příběhu:  

V zemi Midjan sdílel Mojžíš klidnou existenci pastýřů. Jednoho dne viděl, jak se jeden beran oddělil od stáda. Šel za 

ním a našel ho, jak pije z potoka. „Nevěděl jsem, že máš žízeň,“ řekl mu Mojžíš jemně. Musíš být už unaven po 

takovém běhu, nemáš už sílu se vrátit.“  

Tehdy se prý, podle rabínů, Bůh rozhodl svěřit mu tak velký úkol. Takže Mojžíš dostal na starost stádo Izraele. Znovu 

se ptám: je to stádo tupé? Ano, zdá se to tak. NA jedné straně všemohoucí náročný Bůh, na druhé lid, se kterým 

nejde hnout. Mezi tím Mojžíš. Je to zářný příklad nevděčné role. A tento Mojžíš, se kterým bychom neměnili, se 

každou chvíli modlí za svůj lid, i když se lid chová nemožně, dělá spojku mezi Bohem a lidmi. Skutečně si Bůh vybral 



dobře. Občas i jeho, Boha samého, Mojžíš přesvědčil, a to má možná náš Bůh a Pán rád, když se před ním za něco 

bereme, když stojíme o něco,  a snažíme se. Asi byste namítli, že to není cokoliv, ale možná má rád i ta naše 

ujasňování: co za to stojí a co ne.  

Připomeneme si, co předcházelo Božímu ujištění, které jsme slyšeli dnes, a které je odpovědí na Mojžíšovu hořkou 

modlitbu – stále nezachraňuješ. Bylo to toto jednání s faraonem, tentokrát podle židovské legendy:  

Mojžíšův rozhovor s faraonem byl bouřlivý, neboť král právě diktoval svoji poštu 70ti písařům, kteří 

překládali jeho dopisy do mnoha jazyků.  

Když spatřili Mojžíše, následovaného jeho bratrem, pojala písaře taková hrůza, že poklekli a pera jim upadla 

na zem. Načež se bratři obrátili na faraona: „Ve jménu Boha Izraele, prosíme tě, abys propustil náš lid.“ 

„O jakém bohu mluvíte?“ opáčil faraon zlostně.  „Jak se jmenuje? V čem spočívá jeho síla? Kolik měst, kolik 

provincií, kolik zemí obléhaly jeho legie? V kolika válkách zvítězil?“ 

Mojžíš a Áron se pokusili vysvětlit nevysvětlitelné: „Boží moc nemá nic společného s lidskými ambicemi; 

naplňuje svět a vládne prvkům: pouze Bůh rozhoduje denně, kdo bude žít a kdo zemře.“ 

Faraon si nechal přinést kroniky všech národů a hledal v nich jméno Boha Izraele: našel v nich jména 

moabitských bohů, sidonských bohů a ammonských bohů, ne však jméno Boha Izraele. 

Mojžíš a Áron mu vysvětlili, proč tomu tak je: „Jsi blázen, neboť hledáš živého v hrobkách mrtvých! Všechna 

jména těchto bohů jsou jen jména mrtvých, zatímco náš Bůh žije!  

Faraon se však zatvrdil a odpověděl: „Dobře, ale já ho neznám; a nebudu poslouchat někoho, koho neznám.“ 

Hospodina neznám. Není vám to povědomé? Církev mi není sympatická. Křesťané udělali v dějinách mnoho 

špatností, třeba křížové výpravy. Nebo pálení čarodejnic. Proto s tím nechci mít nic společného. Nebo: kdyby Bůh byl, 

tak by nedopustil… atd.  

Farao, ten blázen, chce najít Boha mezi záplavou božstev a modliček. Naneštěstí toto není dávno vyřešený problém 

starověkých lidí či jednoduchých národů. Naneštěstí si člověk svoji sbírku model, něco, na čem závisí jeho život, nese 

s sebou vždycky a všude, do všech kultur, i do naší. TO nám, lidstvu, vždycky šlo dobře.  

Ne že by na tom církev nenesla svůj díl viny, to nese. Ani nevadí, že je nesympatická, horší je, že někdy zakrývá lidem 

toho živého Boha, o kterém mluví v legendě Mojžíš. Toho živého, náročného Boha. O to totiž také jde, že spoléhat se 

na bůžky není náročné. S nimi se to vždycky nějak skoulí. Jsou pod kontrolou. Tento Bůh Hospodin však není a 

nemůže být, je stále v pohybu a je živý.  

Bible je kniha, která o něm svědčí. Kdyby to byl historický záznam, kdybychom se zabývali neděli co neděli jednou 

nebo několika dávnými událostmi, tak by to bylo opravdu k ničemu a vlastně bychom byli uctívači mrtvých bůžků. Ale 

Bible je výjimečná v tom, že to, o čem vypráví, co se stalo kdysi a někdo to rozpoznal jako výjimečný zásah Boží, 

setkání Božího pohybu a lidského dění, to se děje stále. Tohle vysvětlit je právě tak těžké, jako vysvětlit faraonovi, že 

Bůh nemá nic společného s lidskými ambicemi. Vyvedení z Egypta není zajímavost z dějin, ale je to událost, která se 

děje i nám. Přítomný čas je zde nutný. Proto o té události čteme. Abychom jí lépe porozuměli v našem případě.   

Nebude se náš případ také podobat případu zotročeného lidu Izraelského? Takto líčí Elie Wiesel problém těch 

zotročených lidí:  

Ne, otroci nebyli ochotní odejít, stejně jako je faraon nebyl ochoten propustit. PO pravdě řečeno, kdyby býval 

byl faraon obratný politik, mohl na ně vyrukovat se lstivou taktikou: Přejete si exodus? S radostí. Klidně se 

obejdu beze všech židovských otroků. Běžte, vemte si je, přeji hodně štěstí. Mám ovšem jednu otázku: Už 

jste se jich zeptali? Jste si jisti, že mají chuť odejít?  



Naštěstí Bůh nenechal faraona rozehrát tuto hru a neponížil Mojžíše tím, že by mu ukázal otroky, kteří je 

odmítají následovat. O těch se dovídáme z jiné legendy: zatímco Mojžíš vyjednával s faraonem o vysvobození 

Židů, snažil se je Áron přesvědčit, aby si zvolili svobodu.  

Taková pěkná věc, svoboda, a on je musí někdo přemlouvat, aby do ní šli. Opět se vnucuje to trochu ponižující 

označení „tupé stádo.“ Člověk by si řekl, stál o takovéhle lidi vůbec Bůh? Nerozmyslel si ten svůj plán se záchranou?  

Dobrá zpráva je, že právě o tyto lidi Bůh stál a nerozmyslel si to. Bude to pro nás dobrá zpráva, když se v těch lidech 

trochu poznáme. Tedy když ten příběh nenecháme trčet v minulosti, jako kdyby byl o někom jiném, ale připustíme, 

že by to mohl být příběh o nás.  

A kdybychom to připustili, tak jak jedná Bůh s těmi lidmi? Rozhodně za ně neřeší všechno. Nechává mnoho na jejich 

snaze. Rozhodl se však, že je vysvobodí z moci Egypta, z moci smrtelné úzkosti, z moci pekelné. Jak to zopakoval, to 

jsme slyšeli dnes v prvním čtení. Slyšeli jsme to už několikrát během našeho putování s Mojžíšem z Egypta do 

Midjánu a zpět. A slyšeli jsme také slovo Boha: Sestoupil jsem, abych lid vysvobodil. TO je to, co myslím tím, že to je 

Bůh pohyblivý. Také to zahrnuje rabínské označení, že je to Bůh živý. Ano, je trochu záhadný, vzpomeňme na to jeho 

jméno-nejméno JSEM KTERÝ JSEM.  

Tomu příběhu o vysvobození z Egypta rozumím tomu tak, že Bůh neřeší za lidi každou jejich patálii, ale tvoří rámec,  

ve kterém se dá dobře žít. Můžeme tomu říkat rámec svobody Nebo velmi důležitý rámec odpuštění. Žije se docela 

jinak, když víte, že vám je odpuštěno, než vláčíte-li s sebou náklad viny.  Nebo bych k tomu připomněla Ježíšova 

uzdravení, to byl taky rámec, ve kterém ten uzdravený člověk mohl řešit svoje všední starosti zcela jinak, než trápila-li 

ho nemoc. 

A k tomu Bůh sestupuje, říkáme, že nám je blízko, že je to BŮH S NÁMI. Pan profesor Heller napsal knihu s názvem 

„Bůh sestupující“, tam se tím zabývá. Tam také upozorňuje, že všechna další božstva bylo potřeba nějak dosáhnout, 

že se k nim lidé museli nějak dostat. Poznáním, vytržením, nebo prostě nějak vyšplhat na ten pahorek, kde mělo 

božstvo bydlo. Jak je úžasné, že Bůh Hospodin tohle nevyžaduje, ani nechce. Že přijde sám.  

Máte-li v paměti chvalozpěv z listu Filipským, je vám jasné, kam mířím. Sám sebe zmařil, vzal na sebe způsob 

služebníka, stal se jedním z lidí. A v podobě člověka se ponížil, v poslušnosti podstoupil i smrt, a to smrt na kříži.  

Bůh sestoupil, Kristus se ponížil, je tím naznačen stejný ohyb, stejný směr pohybu dolů. Dolů, totiž k nám. Bůh 

s námi. Jsem, který jsem s tebou.  

TA výpověď o Bohu, o Kristu je pohoršující, jak řekl faraon, neznám ho, jinými slovy – co to je za Boha, který se nechá 

zabít, aby byl živ? Není snadné pochopit tento pohyb dolů, až na samé dno. Ale chtěla bych říct, že nejen to, jak ten 

chvalozpěv pokračuje, totiž že za to byl Kristus povýšen, čili vzkříšen, nejen to je pro nás důležité. V naší časnosti je 

důležité právě i to, že se ponížil až na dno.  

Byla bych ráda, kdyby vám to nešlo druhým uchem ven, ale kdybyste to přijali jako úžasnou výpověď o Bohu, který 

neváhá podniknout takové věci. Ne, neřeší za nás všechno. Ale ví jaké to je. Rozumí. To je pro mě velmi důležité – 

když jsem řekla, že neřeší všechno, tak tohle, že rozumí všemu, co prožíváme, je zásadní. Představuji si to tak, že i 

když si zoufáme z něčeho, co toho není hodno, on tomu rozumí a počká na nás a posílá vzpruhu. A když jsme zdrceni 

z něčeho, co je nad naše síly, nabízí spolehnutí na něho, který má řešení. Tak nějak zatím rozumím tomu Božímu 

sestupování do našeho světa. 

645 ačkoli podstatou 

prosíme PANE SMILUJ SE     Pane Ježíši 

za ty, kteří nemají dost, aby vedli důstojný život, prosíme: PANE, SMILUJ SE 

ZA ty, kteří jsou v hanbě, kterými ostatní opovrhují, prosíme: PANE ,SMILUJ SE 



ZA nemocné na duchu i na těle, prosíme: PANE, SMILUJ SE  

Za ty, kdo s nemocnými jejich trápení nesou, prosíme: PANE, SMILUJ SE 

Za ty, kteří pohřbili své milé, prosíme: PANE, SMILUJ SE  

ZA ty, kteří si svojí hamižností a touhou po zisku a moci chtějí zařídit ještě větší pohodlí, prosíme: PANE, SMILUJ SE 

ZA viníky, kt. litují toho, co udělali, prosíme: PANE, SMILUJ SE  

Za ty, kteří mají v popisu práce zachraňovat, prosíme: PANE, SMILUJ SE  

Za ty, kteří mají v popisu práce soudit a trestat, prosíme: PANE, SMILUJ SE 

Za naše rodiny, přátele a známé, prosíme: PANE, SMILUJ SE  

Jeden za druhému, jak tu stojíme před tebou, prosím:e PANE, SMILUJ SE  

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb 
náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale 
zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. A. 

 

(navazuje na to, že Mojžíš byl dobrý a laskavý pastýř, což by nám mohlo připomenout:) 

 J10,11.14 Já jsem dobrý pastýř. Dobrý pastýř položí svůj život za ovce, znám své ovce a ony znají mne 

Hospodin je tvůj ochránce, Hospodin je ti stínem po pravici. Ve dne tě nezasáhne slunce ani za noci měsíc. Hospodin 

tě chrání ode všeho zlého, on chrání tvůj život.  Hospodin bude chránit tvé vycházení a vcházení nyní i navěky. 

486 sv Boží požeh 


